
Kisded történetek nagyokról 

Móra Ferenc 
díszdoktorsága 
avagy Iró az iskolapadban 

Móra Ferencet 1932 végér 
avatták díszdoktorrá az ak-
kor még Ferenc József ne-
vét viselő szegedi egyete-
men. A szokásos és megszo-
kott formaságok mellett is 
forróvá tette a hangulatot az 
az egyéni, tiszta szívből fa-
kadó önvallomás, amellyel 
az író az egyetem akkori 
rektorának, korabeli kifeje-
zéssel: rector magnificusá-
nak, avató beszédére vála-
szolt és átnyújtotta az Arany-
koporsó, aznapra megjelent 
legelső példányát. Móra Fe-
renc szavai később az egye-
tem évkönyvében jelentek 
meg és elolvasva: emberi és 
írói végrendeletnek is beil-
lik. De ha formai szempont-
ból nézzük feltétlenül tárca, 
ez is, mint az ő életművének 
legnagyobb, legkeményebb 
veretű, de legszebben cizel 
Iáit részei. 

A díszdoktori avatás után 
szűkebb körű ebédre gyűltek 
össze barátok, rokonok a 
Boldogasszony úti Móra ház-
ban. Ebéd után a kora téli 
szürkületben szivarfüst mel-
lett Móra Ferenc a tárcaírás-
ról vallott, Szalay Józsefnek 
a literátus főkapitánynak ar-
ra a társalgást indító felve-
tésére: hogy is készül a tár-
ca és hogy készült ez a dísz-

\ doktori. 

Móra Ferenc csak legyin-
tett ; Leültem és megírtam 
ezt. Ezzel nem sok baj volt. 
Bezzeg a vasárnapi tárcák-
nál néha éreztem, hogy szo-
rít az idó. Így terelődött a 
vallomás a híres vasárnapi 
tárcák „megcsinálására". 
(Móra Ferenc kifejezése.) 
Amit ott akkor a jelenlevők 
mind tudtak, azt pótoljuk 
mi egy kis ismertetéssel. 
Móra Ferenc majd egy évti-
zeden keresztül állandó va-
sárnapi tárcaírója volt a 
Délmagyarországnak. Ezek a 
tárcák, mint országos formá-
tumú írások emelték a sze-
gedi Délmagyarországot 
nemcsak az összes vidéki na-
pilapok fölé értékben (egyéb-
ként is kitűnően szerkesztett 
lap volt), de hajazta legtöbb 
fővárosi lap szintjét is. 

A tárcacsinálásban (tárca-
gyártásban) sok nehézséget 
okozott a lakásprobléma, kü-
lönösen míg nem költöztek a 
Boldogasszony úti magán-
házba. Néha a fűtéssel volt 
baj, néha a világítással, más-
kor vendégei voltak otthon, 
szóval igen sokszor előfor-
dult, hogy szombaton este 
odébb állt egy házzal. Mert 
a tárcaírást lehetett egész 
héten napról napra halasz-
tani, de szombaton este 11 
órakor bárhol volt a város-
ban Móra Ferenc, Mihály 
bácsi a szerkesztőségi cerbe-
rus, könyörtelenül megjelent 
és bevasalta a kézírást. (So-
ha nem mondott kéziratot!) 

A menedékhely (ma spor-
tosan úgy mondanánk: a re j -
tekhely) igen sokszor a sze-
retett jóbarát, Pongrácz Al-
bert gázgyári igazgató tágas 
lakása volt, a Kossuth Lajos 
sgt. és a Damjanich utca 
sarkán, a gázgyári épületben, 
amelyet akkor Gáz- és 
Villamostelepnek^ hívtak és 
városi koncesszió révén bé-
csi érdekeltség volt. Pong-
ráczéknak tágas szolgá-
lati lakásuk yolt, amely-
hez egy kis Oldalfolyosón 
még vendégszobák is csatla-
koztak. Persze Pongráczék-. 
nál sem volt mindig írásra 
alkalmas a légkör. Egy azon-
ban biztos volt, hogy nem 
fekszenek a tyúkokkal, tehát 
nem kell őket felrázni első 
álmukból. 

Történt egy szombat este, 
hogy nagy vendégség volt 
Pongráczéknál és hiába tes-
sékelték az írót az úgyne-
vezett úri szobába, nem 
ment az írás. Pedig látszó-
lag minden nagypolgári kel-
lék felsorakozott: gyönyörű 
fekete mahagóni faragott 
íróasztal, ezüstveretes kris-
tály tintatartó, ugyancsak 

ezüst vadonatúj itatós papír-
ral burkolt tapper, az asztal 
közepén szattyánbőrirat-
mappa, bal felső sarkán 
ezüst monogrammal és az 
irattartón a különböző cég-
jelzéses és sima papirok mel-
lett még valódi szálkás rotá-
ciós kutyanyelv is kínálta 
magát. A baj ott volt, hogy a 
kíváncsi vendégek között 
csakhamar elterjedt, hogy 
Móra Ferenc most í r ja a 
vasárnapi tárcát. Erre a kí-
váncsi népből hol ez, hol az 
kandikált be a hatalmas 
csontszínű szárnyas ajtón. 
Köztudomású, hogy Móra 
Ferenc tárcáit a körülötte 
zajló életből pécézte ki. Még 
a nagyon is ismert Vadem-
ber írások előtt is 'hol ez, 
hol az bukkant fel az írások-
ban. Nyilván a vendégsereg-
ből egyesek ar ra számítottak, 
hátha halhatatlanságot lel-
nek a jelenlétük révén. Ab-
ban az időben egyik tárcájá-
ban éppen a Kölcsey utcai 
házfelügyelőnőről irt elne-
vezve Anyacárnőnek, sőt ké-
sőbb annak unokáját a 
gyöngy- vagy bodzaszemű, 
gombszemű Gizikét is emlí 
tette és bármily finnyás is 
volt az úri nép egy Móra-
tárcában szívesen vállalta 
volna az ilyen társaságot is. 

Egy szónak is száz a vége, 
az írás nem ment. Nemsoká-
ra a házigazda sietett a se-
gítségére. 

Pongrácz Albertnek két 
fia volt, olyan 1910 körüliek. 
Mindkettő gimnáziumba járt, 
de egyiknek sem fűlt a foga 
a tanuláshoz. Az apa inst-
ruktort fogadott melléjük s 
hogy emelje a tanulási ked 
vet, valóságos kis tantermet 
rendezett be nekik. Jobbra-
balra egy-egy pad éppen 
olyan kemény sötétbarna fá-
ból, mint az iskolákban, a 
falon fekete tábla, egy kis 
íróasztallal a házitanító ré-
szére, tekintélyét emelendő 
alacsony katedrán. Ebbfe a 
tanulószobába vezette be Mó-
ra Ferencet Pongrácz Albert. 

Móra Ferencben az iskolai 
környezet azonnal gyújtólag 
hatott. Máris elhelyezkedett, 
de milyen jellemző: nem a 
kényelmes katedrán, hanem 
a kissé neki szűk iskolapad-
ban, amúgy féloldalasan, 
ahogy a szülők szoktak isko-
lai ünnepségeken. Maga elé 
tette cifra fedelű zsebóráját 
és máris nekikezdett a tárca-
írásnak. Az írás kitűnően 
ment, nemcsak akkor, ha-
nem azután is sokszor. A tel-
jes iskolai hangulathoz az is 
hozzájárult, hogy 11 előtt 10 
perccel, amikor a villamos 
bevonult a remízbe, a ház 
előtt hatalmasat csengetett. 
Ez a csengetés adta meg 
rendszerint az utolsó lökést 
a befejezéshez, mert ezzel a 
villamossal érkezett Mihály 
bácsi a kézírásért. 

— És milyen érdekes — 
fejezte be Móra Ferenc az 
alkonyati lila füstben az em-
lékezést — az sohasem za-
vart, hogy este van, azt soha 
észre sem vettem. 

Mint ahogy ott azon a 
díszdoktori díszebéden sem 
vette észre senki, ihogy bees 
teledett. Szinte gyónó han-
gulatban, de beóvakodott 
Móra Ferenc estéje. 

Alig telt el egy esztendő s 
Móra Ferenc már nem irt 
több tárcát. 

Kicsiny ideig volt hát dísz-
doktor. 

MAGYARKA FERENC 

Tollaslabda 

„Öreg sportág" az orvosegyetemen 
Tavaly ünnepelte a Ma-

gyar Tollaslabda Szövetség 
megalakulásának 25. évfor-
dulóját. Igaz, hazánkban a 
tollaslabda mint játék több 
évszázadra tekint vissza, ver-
senysportként azonban csak 
29 éve jegyzik Magyarorszá-
gon. A kezdeti időszakban a 
teniszszövetség fennhatósága 
alá tartozott a tollaslabdázás 
— kezdte beszélgetésünket 
Kovács Márton a SZOTE 
tollaslabdázóinak edzője, 
technikai vezetője, egyszóval 
mindenese. 

— Ha jól értettem, ön az 
egyszemélyes szakosztályve-
zetés? 

— Januártól igen. Eddig 
Tombácz Imre végezte a 
technikai feladatok ellátását. 
Most ezeket az adminisztra-
tív munkákat (nevezés, je-
lentések ide-oda) is nekem 
kell ellátnom. 

Jön két kissrác. Marci bá-
csi, elszakadt a húr az ütő-
mön! így a másik: hazavi-
hetem megcsinálni az ütő 
nyelét? Az edző: adjátok 
csak ide, a következő edzés-
re kész lesz. 

— Ilyen gyorsan dolgoz-
nának Szegeden a sportszer-
javítók? 

— Tollaslabdaütők javítá-
sát pár éve végzik a város-
ban, de erre már a költség-
vetésünkből nem fut ja . Ezért 
inkább edzések után hazavi-
szem és „megoperálom" a 
hibás eszközöket. 

— Mi a foglalkozása? 
— Az SZKV-nál pálya- és 

üzemfenntartási osztályveze-
tő vagyok. Az edzősködest és 
az egyéb tennivalókat tár-
sadalmi munkában végzem. 

— Hogyan menedzselik a 
tollaslabda-szakosztályt? 

— Költségvetésünk (163 
ezer forint) ha szűken is, 
de elegendő a versenyekre 
való utazgatásra, amelyek 
egész évben — kivétel júli-
us és augusztus — általában 
minden hét végén vannak. 
Azonban mérlegeljük — ed-
zésmunka, szorgalom, forma 
— azt is, ki melyik verse-
nyen induljon el. Szabály, 
hogy a magasabb minősítésű 
versenyző nem indulhat ala-
csonyabb kategóriájú kupán. 
Fordítva azonban lehetséges, 
verseny mindig célszerű. Ar-
ra törekszünk, hogy verseny-
zőinket olyan versenyeken 
indítsuk el, amelyen ponto-
kat tudnak szerezni. Ezáltal 
elérjék az egyes minősítés-
hez szükséges értékeket. 

A sportszerellátás is egyre 
javul, könnyebben tudunk 
például tanuló ütőkhöz jutni, 
ami hosszú évekig gondot 
jelentett. Ugyanakkor attól 
függően, hogy hány első osz-
tályú minősítéssel rendelke-
ző versenyzőnk van, kapunk 
— természetesen anyagi té-
rítés fejében — jobb minő-
ségű grafitszálas ütőket is. 

— Milyen árban? 
— Ezek a nemzetközi mér-

cével is elismert eszközök 
2500—3900 forint értékben 
megkaphatok. Természetesen 
a „tanulóhoz" jóval olcsób-
ban hozzá lehet jutni a szo-
cialista piacon. 

— Hányan dolgoznak a 
szakosztályban? 

— 40-en vesznek részt fog-
lalkozásainkon. Hetente há-
rom edzést tartunk, de be-

osztjuk, hogy mikor ki jön 
tréningre. 

— Miért szükséges ez? 
— A tornateremben, ahol 

edzünk, négy pályát tudunk 
felállítani, amelyeken össze-
sen 16 fő tud gyakorolni. 

— Milyen eredményeket 
ért el a tavalyi évben a szak-
osztály? 

— Az országban összesen 
18 felnőtt csapat szerepel, ez 
nem azt jelenti, hogy ennyi 
tollaslabda-szakosztály mű-
ködik hazánkban. Ennél jó-
val több, csak ezek nem ál-
lítanak ki csapatokat. A 
SZOTE együttese az OB 1-
ben az 5. helyet szerezte 
meg. A felnőtt együttes mel-
lett indítani kell ifjúsági 
vagy serdülő csapatot is. Ez 
természetesen az utánpótlás 
biztosítása szempontjából na-
gyon fontos. 

Szakosztályunk ugyancsak 
ötödik az országos ranglis-
tán. Ezt a helyezést befolyá-
solja felnőtt és utánpótlás 
csapataink szereplése, arany-
jelvényes sportolóink száma, 
a versenyzők kupaversenye-
ken való szereplése és ezek 
minősítése stb. 

— És ezek közül hányan 
egyetemisták? 

— A felsőfokú intézmény-
ben tanuló sportolóink lét-
száma változó. Általában 
szabványszerűen jönnek a 
hallgatók edzésekre. Szorgal-
mi időszakban többen, vizs-
gák idején kevesebben (egy-
általán nem). Mivel a SZO-
TE-tornaterem gondokkal 
küszködik — a meglevő 
egyet is tatarozzák — így 
van egy megállapodásunk a 
testnevelő tanszékkel, mely 

szerint igazolhatjuk azoknak 
a hallgatóknak a félévét, 
akik heti két óra edzésen ak-
tívan részt vesznek. 

— Vannak-e kiemelkedő 
egyetemi játékosai? 

— Először hadd említsem 
Papp Andrea nevét, aki je-
lenlegi legjobb játékosunk, 
igaz még csak közéiskolás, 
a szegedi Tömörkény István 
Gimnázium és Művészeti 
Szakközépiskola tanulója, ő 
már a felnőtt válogatott tag-
ja. Nővére, Papp Éva, orvos-
tanhallgató, másodosztályú 
versenyző. Elsősorban az 
egyetemi és főiskolás baj-
nokságon remekelt. Páros-
ban Kovács Zsuzsával (Kül 
ker. Főisk.) — aki szintén 
nálunk nevelkedett és a 
nemzeti válogatott tagja — 
az első, egyéniben pedig mö-
götte a második -helyen vég-
zett. Nem mehetünk el szó 
nélkül a JGYTF szlovák— 
testnevelés szakos hallgatója 
Hajtman János neve mellett 
sem, aki szintén Kovács Zsu-
zsával vegyespárosban ba j -
noki címet szerzett ezen a 
vetélkedésen. 

— És végül: kiből lehet 
tollaslabdázó, milyen adott-
ságok szükségesek ehhez a 
sportághoz? 

— A legfontosabb, hogy 
labdaérzéke legyen a tollas-
labda iránt érdeklődőknek. 
Az alapütéseket általában 
hamar el lehet sajátítani, de 
mozgásból már nehezebb 
feladat. A következő lépés, 
amikor már az ellenfél moz-
gását figyelve adjuk vissza 
a labdát, tehát nagyon fon-
tos a gyors gondolkodás és 
a figyelem. 

Visszavonult egy nagyszerű sportoló 
Beszélgetés Fürjész Istvánnal 

Ha egy labdarúgó 30 éve-
sen visszavonul az aktiv pá-
lyafutástól, azt mondjuk, jó, 
kiöregedett. Azon sem cso-
dálkozik senki — pedig ez 
is elgondolkodtató lenne —, 
ha egy tornásznő, vagy egy 
úszónő 23—24 éves korában 
már nehezen tud az élvonal-
ban maradni. Az azonban 
még furcsábbnak tűnik, ha 
egy olyan sportoló „dobja be 
a törülközőt", aki előtt még 
számos világversenyen va-
ló sikeres részvétel lehetősé-
ge áll. Ezért is ér t váratla-
nul a hír, mely szerint Für-
jész István, aki 1979 óta a 
magyar felnőtt válogatott 
tagja, ifjúsági Európa-bajnok, 
felnőtt világbajnoki 5. he-
lyezett cselgáncsozó 24 éves 
korában visszavonul az ak-
tív versenyzéstől és lemond 
a válogatottságról. 

Engem, aki egy szobában 
laktam Pistávi'. a hadsereg-
ben, majd a főiskolás cso-
porttársamként is tisztelhet-
tem emberi magatartásáért, 
óriási akaratáért , nagyon 
„mellbe váeott" eme először 
kószának hitt hír. Ennyire 
megváltozott volna, gondol-
tam. 

Amint a napiokban egy 
kora reggel felkerestem az 
első mondata után meggyő-
ződhettem, ez a fiú olyan 
mint régen. Vagy talán még-
sem? 

Először tejjel kínált. Meg 
is jegyeztem, ez a régi Für-
jész. 

— Pista, többet tényleg 
nem láthatunk a tatamin? 

— Ha profiként nem is, de 
azért mint „amatőr" indulok 
egy-két versenyen. 

— Ne haragudj, de szá-
momra ez a döntés elhamar-
kodottnak látszik. Ellentét-
ben áll minden megfontolt 
cselekedeteddel. 

— Nem olyan gyorsan szü-
letett meg ez az elhatározás. 
Sőt, azt mondhatnám, igen 
hosszú vívódás előzte meg. 
Még 1985 elején foglalkozta-
tott a válogatottságtól való 
elszakadás gondolata. 

— Nem játszott ebben 
közre a Los Angeles-i olim-
piától való távolmaradás? 

— Rengeteget dolgoztam 

az olimpiai csapatba való be-
kerülésért. Ez sikerült, de 
mint mindennek, ennek is 
nagy ára volt. Az állandó 
edzőtáborozások miatt egy-
re többet kellett hiányoz-
nom a főiskoláról. Végül az 
lett a dologból, hogy meg-
szakítottam tanulmányaimat. 
Edzettem éjjel-nappal, távol 
a feleségemtől. Jó, ha egy 
hétig egyfolytában itthon 
voltam. És mi lett a vége? 
Varsóban, a szocialista or-
szágoknak rendezett verse-
nyen — a Los Angeles-i 
olimpia idején már az első 
körben kiestem Elkesered-
tem. 

— Magyarul, két szék kö-
zül a földre estél? 

— Nem vagyok az a bele-
nyugvó típus. A cselgáncs 
szövetségtől 1985 elején hala-
dékot kaptam, mondván ren-
dezzem tanulmányi ügyei-
met. Kérvény ide, beadvány 
oda, sikerült a matematika-
testnevelés szak helyett csak 
az utóbbin, levelező tagoza-
ton szeptembertől folytatni 
tanulmányaimat. 

— Hány évet is vesztettél? 
— Kettőt. 

Bevallom, Pistát csodál-
tam — azt hiszem mások is 
— a katonaság alatt. A 
szolgálat után volt annyi 
ereje, akarata, hogy edzen. 
Emlékszem, Jánoshalmán 

működött (működik?) egy 
cselgáncsszakosztály, ahová 
a gyerekek jártak is meg 
nem is. Amikor ő átvette —; 
engedélyt kapott rá — az 
edzések irányítását, özönlöt-
tek a gyerekek, kezdők és 
haladók. Óriási fegyelmet 
kívánt, ugyanakkor „haver-
kodott" is mindenkivel. Ezért 
nem is lepett meg annyira, 
amikor elmondta, hogy még 
a tavalyi év első felében 
vállalta az edző nélkül ma-
radt Szeol ifjúságiak irányí-
tását. 

— Ekkor kettősség állt 
fenn az egyesület felfogásá-
ban. Az ifik edző nélkül 
gyengélkedtek, ugyanakkor 
a szakosztály a legjobbak 
közé törekedett. Az igaz, pil-
lanatnyi időre fel lehet jut-
ni az élvonalba, de ha nincs 
meg a közvetlen utánpótlás, 
az már a további minőségi 
munka rovására megy. Az 
elnökség ekkor úgy döntött, 
ideiglenesen vezessem a fia-
talok edzéseit és közben ké-
szüljek a magyar bajnokság-
ra. (1985-ben Fürjész István 
magyar bajnok lett.) 

Megszerettem a gyereke-
ket, lelkesen, nagy odaadás-
sal dolgoztak a srácok. Azt 
sugallta valami, nem szabad 
cserben hagyni őket, azonban 
még mindig kettősségben lát-
tam a kiutat: edzeni máso-
kat és magamat is. Az ú j já -
alakult vezetőség — a Szeol 

| U m é g a dobogó k ö z e p é n 

AK és a Délép SC egyesülé-
se miatt — viszont leszö-
gezte, hogy a versenyzés és 
az edzői munka teljes em-
bert igényel. Ez így nem 
mehet tovább. Felvetődött a 
kérdés: mit csináljak? 

— Végül is miért döntöt-
tél az edzői pálya mellett? 

— Az év végén a szakosz-
tályvezetéssel megjelentünk 
Moravecz Ferencnél, a csel-
gáncsválogatott szövetségi 
kapitánynál. Itt zárult le 
minden. Elmondtam, hogy 
mérlegeltem a dolgokat. Nem 
akarok állandóan távol ma-
radni a feleségemtől, aki a 
főiskolán még tanult. Szük-
sége van a segítségemre, hi-
szen született egy kislá-
nyunk, szüleink pedig távol 
éinek tőlünk, így csak ma-
gunkra támaszkodhatunk. 
Egy másik ok a sok közül, 
hogy hosszabb ideje bajló-
dom egy vissza-visszatérő 
sérüléssel és végre a főisko-
lát is be szeretném fejezni. 
A legfontosabb pedig, érez-
tem, az a bizonyos „tűz", 
amely elengedhetetlen a si-
kSres versenyzéshez, kezd 
alábbhagyni. Ez nálam pedig 
döntő érv. 

— Mit szólt ehhez a szö-
vetségi kapitány? 

— Azt felelte, megérti a 
problémáimat, tudja, a sző-
nyegen is mindig mérlegelő 
típus voltam, ha tehát az 
edzői pálya mellett döntök, 
akkor azt kéri a szegedi ve-
zetéstől, ad janak munkale-
hetőséget. 

* 
Az ügy végére ez év ja-

nuár jában került pont. Az-
óta Fürjész István minden-
nap kora reggel indul a sze-
gedi Etelka sori munkacsar-
nokba edzést tartani, majd 
ugyanezt folytatja délután, 
ha a gverekek befejezik az 
aznapi tanulást. Heti tíz tré-
ninget tart 40 i f jú cselgán-
csozónak, közülük 25 ver-
senyző, a többiek „műkedve-
lők", de számukra is nyitva 
az ajtó. Mert Pista azt vall-
ja: „a gverekeket edzeni 
gvöhyörű dolog és ez hoz-
zám közel áll". 

GÁT LÁSZLÓ 
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